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A belvárosi rekonstrukció 

Miért bűvös szó : l-tömb ? 

A Lenin körút és a József Attila sugárút találkozási pontján majd ezt az épületet 
láthatjuk — a tervező elképzelése szerint 

Szegeden évtizedek óta az 'jelenleg a Csomiterv föépi- körút Sóhordó utca 
egyik legizgalmasabb ópitó- tésze. — Időközben több ^«jroktelkére a körú t 
szeti kérdés, milyen legyen terv született a J - tömb I l-es \ , . . . . . . ' . . . .... 
a belvárosi rekonstrukció, ütemére. Mégpedig a kivite- f o r d u l a - s ' P " n t | a r a terveztük 
Az idők során sokféle el- lezök monopolhelyzetének a harmadik házat, amelynek 
képzelés látott napvilágot, megfelelő különböző iparosi- földszintjén, egy 450 négy-
vulamennyi azzal a , t isztessé- tolt építési rendszerek erői- zetméteres ABC-áruház kap 
ges szándékkal ; megőrizni tetésével. Ám nem valósult . . v ,. . 
és továbbfejleszteni a Lech- meg egvik sem. ö t évvel ez- y vaiamenyi 
ner - fé le városképet. Dédapa- előtt vál la latomat megbízták. i®n k isebb üzleteket a laki -
ink olyan örökséget hagytak hogy PEVA alagútzsaluzatos tunk ki, az emele tekre pedig 
ránk, amit büszkeséggel mu- technológiával készítsen be- a n g o l rendszerű lakásokat 
togatunk az idetévedő ven- építési tervet. Ez. volt szá- . , „ „ . , x . , 
degeknek. Hogy a rekonst- momra a második találkozás h e l y c / u n k e 1 ' o s í , / e s e n h c t ' 
rukcióba hibák csúsztak, az az izgalmas feladattal . Elké- venhatot. A homlokzatok 
Szeged balszerencséje, szültek a rajzok, de közben igazodnak a Belváros eklek-
Ugyanis számos olyan házat, a kivitelező vállalat, a Cso- tikus rendjéhez a mellvé-
húztak fel a Nagykörúton miép visszalépett és az el- , , . . . . . «„• , , . , 
belül - min t a Nagyáruház, kepzelesek az asztalf iókban d e k r e Mellocco Miklós szob-
postapalota, Délép-székház, maradtak. Ugor junk egyet az rászmuvész müvei kerülnek, 
a most készülő Jósika utcai időben: végül a szegedi ta- Nagy Jánossal, Balogh 
magas épületek — amelyek nacs megbízta a Délépet a 0 , " ' • . - . • 
nem illenek a Tisza-part i tervek házgyár, vegyed szer- B < - , | d , z s a r r a l ~ «egítotarsa.m 
Belváros hagyományos képé- kezetre való hangolásával. A voltak az 1967-es tervpalya-
be. No, d e ez m á r a múl t délépes kollégám, Nagy Já - zatnál — valamint a Dé'.ép 
zenéje, annál izgalmasabb a nos — aki az ú j Hungária szaktervezőivel együtt remé-
jelen faggatása. Építészek építészéként már foglalko- , , ... " . , . 
gyakori véleménye lassú a zott a J - tömbbel - elkezdte l e m s , k e r u l v c g r e ^ f e j e z n i 
Belvárosi rekonstrukció. A a tervek átdolgozását. Az ő, e z t a munkát . Az építesz 
következő kérdés csak az le- valamint a vállalat vezetői- számára azonban 
he t : mihez képest. Ám ha az nek fe lkérésére kerül tem k < j s z ház lehet a 
időeltolódás szóba kerül a ismét kapcsolatba a régi 
legtöbb szakember leginkább feladattal . A beépítési terű- * 
egy dologra, a J - t ömb II. let három egységre tagolódik, 
ütemének épí tésére gondol, és az elemzés bizonyította, 
Szeged Belvárosának kiemel- hogy a sikeres rekons t ruk-
ikedö jelentőségű pont ja — ciót csak a környezet szin-
a Lenin korút , a József At- tetizálásával lehet megolda-
tila sugárút és a Tisza ta- ni. Három épüle te t telepi-
lálkozásánál elhelyezkedő tünk e r re a vidékre. Az első K y e s házgyári szerkezeteket 
terület — hosszú idő óta a Tisza felé való kapcsolat használják, amelyeket m á r 
üresen árválkodik. Először javí tására, a különböző ko-
15 évvel ezelőtt kértem 
t e r j ú t Nóvák Istvántól, 
Csomiterv tervezőjétől, akit körúton es a József Attila "yege. a homlokzatot téglá-
megbiztak e vidék beépítése- sugarút találkozási pon l j á - b d l a lak í t ják . a z épület tiib-
vel. Most újból felkerestem n a k hangsúlyozására hiva- b i P a n e lbó l képezik 
hoev mestudi ' im imikénn ->i 1 t o t t A másik ház a Dózsa k l 'SV a hazak külső megje-

8 y ™ g t " d j a ™ ™ l k e p p M György utca tengelyében, a lenesükben variálhatók, jól 
a regota huzodo epiteszeti Lenin körút. Dugonics utca illeszthetők Szeged hag.vo-
vita. sarkán helyezkedik el. Az mányos .képéhez. Ez a mód-

épület tengelyének kieme-
— Húsz évvel ezelőtt fia- lésével a tömbbelső légtér-

tal épí tészként foglalkoztam a rányának biztosításával 
először országos tervpályázat k a p c s o I t u k a sz<.mszédos Le-
di jnvertesekent a terület be-
építésével, — m o n d j a Nóvák m n k o r u l 13 szamu epulet-
István Ybl-dí jas tervező, aki hez. A Teleki utca, Lenin 

csak a 
befejezés. 

A Délép .műszaki igazgató-
jától, Csala Jánostól meg-
tudtam, a kivitelezéshez az 
idén a második félévben 
hozzá kezdenek. Azokat a ve-

lá thatunk Észak-Újszeged 
in- tokban készült létesítmé- v a g y Szentes kis tá rsashá-

a nyek összefogására, a Lenin z a>nál. Az ú j szerkezet lé-

Meghosszabbították 
a vasúti rakodási versenyt 

Az előszállítások szorgal-
mazására meghirdetet t vas-
úti rakodási versenyt ked-
vezőtlenül befolyásolta a j a -
nuár i és február i zord idő-
járás . Ez volt az oka annak 
is, hogy a vállalatok nem 
minden esetben tudták ered-
ményesen megvalósítani elő-
szállítási törekvéseiket, és 
egyes áruféleségek fuva ro -
zása a II. negyedévre hú-
zódott át. 

Az e lmarad t szállítások 
teljesítésének ösztönzésére az 
Állami Bér- és Munkaügyi 

az 1987. I. negyedévi elő-
szállítási vasúti rakodási 
verseny meghosszabbítását 
m á j u s hóra. Az engedély 
a lap ján csak az előszállítási 
kedvezmény alá bevont és 
nagyobb mennyiséget képe-
ző áruk , min t : kő, kavics és 
homok, cement, cement-
gyár tmányok, salak, kohósa-
lak, műtrágyák, továbbá ta-
la j javí tó anyagok meghatá-
rozott szint feletti fe ladásá-
ra és fogadására hosszabbí-
tották meg a rakodási ver-

Hivatal elnöke engedélyezte senyt m á j u s 31 -lg 

»szer a lka lmas a r ra , hogy a 
sok belvárosi üres telken a 
rekonstrukció is felgyorsul-
jon. Nem közömbös az sem, 
hogy ezekben a házakban 
egyedi fűtés biztosítható. 
Remélhetőleg nemcsak a 
szakma, hanem a város pol-
gára inak megelégedésére is 
rövid időn belül szép házak-
kal „népesül" be ez a terü-
let 

Halász Miklós 

Tanácskozott az akadémia 
147. közgyűlése 

A Magyar Tudományos 
Akadémia 1987. évi, so r -
rendben 147. közgyűlésének 
pénteki zárónapján — ame-
lyen részt vet t Pál Lénárd, 
az MSZMP Központi Bi-
zottságának t i tkára — Bé-
niid T. Iván, az Akadémia 
elnöke vi taindí tójában ösz-
szegezte a magyar tudósok-
nak az utóbbi időszakban 
elért eredményeit . 

A közgyűlésen a vitában 
felszólalók közül is 
foglalkoztak az akadémiai 
kutatóintézetek és az egye-
temek együttműködésének 
helyzetével. Elmondották, 
sok területen szükség van 
a kapcsolatok javí tására 
éppen ezért f igyelemre mél-
tó, hogy már néhány köve-
tésre méltó példa is akad 
Így egyebek között az Aka-
démia Növényvédelmi Ku-
tató Intézete és a Kertésze-
ti Egyetem növényvédelmi 

Az új akadémiai tagok megválasztása 
Berend T. Iván nyilatkozata 

kenységgel alig fog la I kozna k'.'.'J vegyes vállalatot a lapí t oszt-
többen tízezernél. A nem- rák partnerével , s így j u t 
zetközi színvonalon dolgozó a kutatóintézet külföldi tó-
kutatók száma pedig ennél kéhez, korszerű berendeaé-
is kevesebb. Gondot jelent, sekhez. 
hogy jelenleg nem jár sem- * 
miféle előnnyel, ha egy-egy A z MTA 1987 évi köz-

többen kutat° az átlagosnál jobban gyűlése ha tá roza thoza ta lu l 
dolgozik. Ezen a helyzeten 
változtatni kell, a kiemelke-
dők számára az átlagosnál 
nagyobb támogatást bizto-
sítva, a legeredményesebbe-
ket pedig előnyben részesít-
ve a külföldi ösztöndijak 
odaítélésénél is. 

Többen hangsúlyozták, a 
kutatási-fejlesztési támoga-
tás csökkenése az ország 
jövőjét veszélyezteti, ha 

fejezte be m u n k á j á t 
Az Akadémia közgyűlésé-

nek zárónapján Berend T. 
Iván ér tékel te a tanácsko-
zást. 

Elmondotta- a két napon 
élénk vita bontakozott ki, 
amelyen az Akadémia belső 
dolgaitól országos ügyekig a 
kérdések széles köre szóba 
került. Sokan beszéltek a r -
ról, hogy bár az ország ne-

A kutatóintézet szakembe-
rei rendszeresen részt vesz-
nek az egyetemi okta tásban, 
a diákok pedig bekapcsolód-
nak az intézeti kutatásokba. 
Az intézet így biztosítani 

nem sikerül a központi pén-
tanszéke igen eredményes zek felhasználásánál helyen- hézségei mindenki számára 
együt tműködést a lakí tot t ki. ként tapaszta lható pazarlást ismertek, a megszorításokat, 

megszüntetni. Részletesen a központi támogatások 
meg kellene vizsgálni, és el- visszafogását nem szabad 
számoltatni a különböző mindenüt t arányosan, így 
szervezeteket, mi re hasz- például a kuta tások terén 
ná l t á k fel a központi fór rá - érvényesí teni . Ez ugyanis 
sokat, s ahol az eredmények nagymértékben veszélyez-

tud ja az utánpótlást is. az e lmaradnak a támogatástól, te tné a gazdaság fej lődését , 
együttműködés során a leg- ott csökkenteni kell, vagy az ország jövőjét , 
tehetségesebb hallgatókat ki teljesen elvonni azokat. g v e k 6 t a v i ta téma a z 
tud ja választani A központi támogatások a k a d é m i a i kutatóintézetek 

A vi tában néhányan úgy szűkössége miat t egyre na- é s a z e g y e t e m e k , felsőokta-
foeal máztak: az évről évre gyobb gondot jelent az aka - , a s i intézmények kapcsolata, 
csökkenő források, a vésze- démiai kutatóintézetek fi- A k < i t in tézményrendszer 40 
sen öregedő műszerál lomány nanszírozása — vetették fel éve szétválva — a ku ta tás 
miat t egyes helyeken jelen- a vi tában felszólalók Né-

hány intézet s a j á t erőből 
próbál változtatni helyze-
tén. Az MTA SZTAKI pél-
dául különböző szervezete-
ket — leányvállalatot, kö-
zös fejlesztötársaságot — 
hozott létre, hogy javítsa 

tősen romlani fog a kuta tá-
sok színvonala Többén azon-
ban arra iá felhívták a fi-
gvelmet. hogy a jelenlegi 
feltételek között is növel-
hető a tudományos kuta tá -
sok hatékonysága. A statisz-
tika ugvanis 36 ezer kutatót 
tart nyilván, közülük azon-
ban tényleges kutatási tevé-

elkülönülve a felsőok tatást ól 
— működik. Ennek a hát -
ránya — az anyagi források 
szűkössége következtében — 
ma még inkább jelentkezik. 
Az Ákadémlán már egy éve 
dolgoznak a szakemberek az 
ú j rendszer koncepcionális 

együt tműködését a terme- előkészítésén, amelynek ki-
lőkkel, s így növel je bevé-
teleit. Legújabban pedig (Folytatás a 4. oldalon.) 

Kiváló termelőegység 

Á szegedi Agrober 
A húsz éve a lakul t Me-

zőgazdasági és Élelmiszer-
ipari Tervező Beruházási 
vállalat szegedi i rodája egy-
más után negyedik a lka-
lommal nyer te el a „Kiváló 
Termelőegység" ki tüntető cí-
met. Munká juka t 1986-ban 
is a magas műszaki- tervezé-
si színvonal, a köl tségtaka-
rékos beruházások jel lemez-
ték. Műszaki ellenőreik 1,27 

zett beruházások é r téke t a - anyagi lehetőségéhez, olyan 
valy meghaladta a félmill i- broilercsirke-nevelő épü le t -
árd forintot. Ezeknél az t ípust dolgoztak ki, me ly -
emelkedő építési anyagá rak nek a r a nem ha lad ja meg 
el lenére a kivitelezési é r ték a négyzetméterenként i 2 
4 százalékát t aka r í to t t ák ezer forintot, 
meg A gazdálkodási e r edmé-

Élenjár tak a műszaki f e j - nyek elemzésekor kiderül , 
lesztésben is: két szolgálati hogy a 3 százaléknyi bér -
szabadalmat és három ú j i - fejlesztést hatékony m u n -
tást fogadtak el Jelenleg is kával támasztot ták alá. Az 
dolgoznak a meliorációs egy főre ju tó termelési é r -

milliárd for int ér tékű m u n - programon, több országos téket 9 százalékkal, a nyere-
kát felügyeltek, vagy komp-
lett módon részt vettek a 
megvalósításban A befe je-

A megyei párt-végrehajló-
bizottság ülése 

Tegnap, pénteken Szegeden ülést t a r to t t az MSZMP 
Csongrád Megyei Bizottságának Végrehaj tó Bizottsága, 
Szabó Sándor első t i tká r elnökletével. A párt tes tület meg-
tárgyalta a Központi BV/.ottság és a Minisztertanács együt-
tes ál lásfoglalásait a nyugdí j rendszer vál toztatásának 
irányelveiről, va lamin t a vállalati és a lakossági adózás 
tervezett ú j rendszeréről. A testület tagja i a vi tában ész-
revételeket és javas la tokat fűztek az ú j nyugdíjrendszer 
tervezetéhez, va lamin t a vállalat i és a lakossági adózás 
tervezet t ú j rendszeréhez A tanácskozáson részt vet t és 
felszólalt Pöcs Ervin, az MSZMP Kozponti Bizottságának 
alosztályvezetője ' 

szabvány társszerzői séget ennél is nagyobb m é r -
Jelentősebb munká ik közé tékben. 14 százalékkal s i -

tartozik a Szegedi Szalámi- kerül t növelni. Ez anná l is 
gyár és Húskombinát r e - inkább dicséretes, mivel a 
konst rukciójának tervezése műszaki tervezésben a f e n n -
és a megye homokhátsági á l lásuk óta a legalacsonyabb 
területeinek belvíztározó é s d í jhányadda l számoltak 
öntözésfejlesztési t anu l - A tegnap, pénteken dél-
mányterve. Egy belvíztározó után a Hungár ia szállóban 
elkészült, kettő befejezés megtar to t t ünnepségen Szabó 
előtt áll, négynek már* ké- Sándor , a megyei pár tbizot t -
szek a tervra jzai E prog-
ram eredményeként a gyen-
ge termőhelyi adottságú te-

ság első t i tkára e l ismerő 
szavak mellett nyú j to t t a á t 
Szalai Sándor igazgatónak a 

rületeken fellendülhet az in- Kiváló Termelőegység okle-
tenzív zöldségtermesztés. Egy 
tározó körül 150 hektárnyi 
kertészet képzelhető el. 
Emellett a meliorációval 
kapcsolatos teendők, s a 
termálenergia hasznosí tásá-

velet Koncz Imre, az Ag-
rober vezérigazgatója Erdei 
Miklós szakosztályvezetőnek 
Kiváló Munkáér t miniszteri 
ki tüntetést adott á t Emel-
lett br igád- és kiváló dói -

val összefüggő beruházások gozó-ki tuntetésekke ' és igaz -
is számottevőek. Az iroda gatói dicséretekkel honorá l -
rugulmasan alkalmazkodot t ták a legjobbak m u n k á j á t , 
a megrendelők szűkösebb T. Sz. I. 


